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udblæsning. Med 99 
tilmeldte hold i Valby 
Idrætspark blev der sat 
ny deltagerrekord ved 
landsstævnet i fodbold. 
Foto. Sports Foto.

G e n s id ig  re sp ek t

Som bekendt er 1996 året, hvor Dansk Firmaidrætsforbund (DFIF) 
fylder 50 år, og i det selvsamme år bliver Danmarks Idræts-For
bund (DIF) 100 år. Det er også året, hvor der blev igangsat en ana

lyse omkring idrættens anvendelse af de forøgede tips- og lottomidler, 
måske foranlediget af en temmelig opreklameret TV udsendelse i for
bindelse med sidstnævnte organisations jubilæum.

Det er en kendsgerning, at der til idrætsorganisationerne er tilgået 
endog store procentvise stigninger i de beløb, som kommer fra Tipstje
nestens overskud. Et overskud, som har været støt stigende, siden det 
ved lov blev vedtaget, at tipstjenestens bestyrelse kunne indføre nye 
spil, uden at der skulle spørges i folketinget hver gang.

Interessen for, hvordan pengene i organisationerne bliver brugt, har 
fra politisk hold været ligefrem proportional med stigningerne i tilskud 
til beløbsmodtagerne. Egentlig kan det undre, at det er idrættens orga
nisationer, der er kommet så stærkt i focus, når man tænker på, at det 
faktisk er staten og Kulturministeriet, der er de helt store vindere. (Jvnf. 
s. 22).

Pengestrømsanalysen af idrættens tre hovedorganisationer er gen
nemført af et eksternt konsulentfirma, og selv om analysen ikke er 
offentliggjort i skrivende stund, kan det fastslås, at denne analyse ikke 
kan bruges til at angribe idrætsorganisationerne for forkert anvendelse 
af de midler, der bliver stillet til rådighed.

Analysen konkluderer, at "I forhold til de eksterne politiske ønsker 
kan det konstateres, at organisationerne i al væsentlighed har indfriet 
de stillede målsætninger om en særlig indsats på breddeidrættens 
område.”

Dette betyder, at skal organisationerne løse andre opgaver, skal der 
stilles andre krav fra politisk hold. De mange frivillige ledere arbejder 
fordi, der en fælles interesse for nogle bestemte formål, og det vil være 
respektløst fra centralt hold at pålægge disse ledere opgaver, de ikke er 
interesseret i at løse.

Debatten om en ændret tipslov er startet, ikke mindst i pressen. Men 
det er forstemmende, når man hører og læser udtalelser fra politisk 
hold, der giver udtryk for stor uvidenhed om den aktivitet, der foregår i 
idrættens foreninger og organisationer. Ønsker politikerne respekt for 
deres arbejde, må vi fra idrættens side kræve den samme respekt for 
den måde organisationerne arbejder på.

Tage Carlsen. Forbundsformand, DFIF.
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Tipspengene er 
brugt fornuftigt

Kulturministeriets pengestrømsanalyse 

viser, at idrættens organisationer har 

indfriet de politiske mål på bredde
idrætsområdet, der blev forudsat ved 

ændringen af tipsloven i 1988 og 

indførelsen af lotto.

V ed ændringen af tipsloven i 1988 blev der 
fra politisk side stillet det krav til idrættens 
organisationer, at en del af de forøgede 

indtægter som indførelsen af lotto-spillet ville give 
idrætten, skulle afsættes til udvikling, omstilling 
og forsøg indenfor breddeidrætten. Siden 1988 er 
tipsmidlerne til idrætten blevet mere end fordob
let, og det forhold er den egentlige årsag til, at 
Kulturminister Jytte Hilden i efteråret 1995 iværk
satte en analyse af pengestrømmene i idrættens 
verden.

Analysen skulle afdække omfanget og arten af 
den særlige indsats for breddeidrætten, som det i 
forbindelse med indførelsen af lotto blev forudsat, 
at organisationerne påtog sig.

Kort sagt: Idrættens organisationer skulle kig
ges grundigt efter i sømmene. Er de mange tips- 
og lottomillioner blevet brugt fornuftigt? Nu ligger 
rapporten på bordet. 164 sider om: “Anvendelsen 
af tipsmidler til idrætten” , og 373 sider med doku
mentation for dem som virkelig interesserer sig 
for emnet. Svaret på ovennævnte spørgsmål skal 
jeg afsløre her. Det blev et klart ja.

Dokumenteret aktivitetsforøgelse
Rapporten konkluderer, at “I forhold til de eks

terne politiske ønsker kan det konstateres, at 
organisationerne i al væsentlighed har indfriet de 
stillede målsætninger om en særlig indsats på 
breddeidrættens område” .

I alle tre organisationer er der er sket en 
udbygget og mere målrettet indsats overfor bred
deidrætten, herunder idrætten for særlige grupper, 
f.eks. ældre, handicappede og ledige. Der er sam
tidig sket en aktivitetsforøgelse i organisationer
nes serviceniveau, bl.a. i form af kurser, konsu

lentbistand, idrætsfaciliteter m.v., og der er intro
duceret nye idrætsgrene og målgrupper.

Rapporten peger også på, at “En mere præcis 
målindfrielse med angivelse af resultatindikatorer 
fordrer, at der fra politisk hold opstilles nogle 
sådanne, således at organisationerne aktivt kan 
forholde sig til disse målsætninger. Det er imidler
tid væsentligt at bemærke, at sådanne krav samti
dig vil kunne komme i konflikt med princippet om 
de frivillige organisationers uafhængighed og 
selvbestemmelsesret” .

DFIFs generalsekretær, Svend Møller, der har 
siddet i den arbejdsgruppe der har stillet materia
le til rådighed for konsulentfirmaet, erklærer sig 
tilfreds med resultatet.

- Både DFIF og de andre idrætsorganisationer 
kan leve med denne rapport. Den kan ihvertfald 
ikke bruges til at slå idrættens organisationer 
oven i hovedet, siger Svend Møller, der roser kon
sulentfirmaet, PLS-Consult for arbejdet.

- Det er et utroligt veldefineret talmateriale der 
ligger til grund for rapportens konklusioner, og 
det er forbavsende, hvor godt de på den korte tid 
har kunnet sætte sig ind i idrættens strukturelle 
forhold, siger Svend Møller.

Økonomianalysen
Analysen er inddelt i to hoveddele: En økono

mianalyse samt en målindfrielsesevaluering. Øko
nomianalysen omfatter årene fra 1988 til 1995. I 
den periode er de tre hovedorganisationers tips
indtægter steget fra ialt 214 mio. kr. til 497 mio. kr.

fortsættes side 5

i 1000 kr.

DFIFs tipsmidler og DFIFs udgifter til breddeidræt i årene 
1988 til 1995 jvnf. breddeidrætsudvalgets betænkning.
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For DFIFs vedkommende er stigningen fra ca 10 mio. 
kr. til 26 mio. kr. Analysen konkluderer, at der “kan 
konstateres en klar tendens til, at de direkte tilskud i 
stigende grad omlægges fra generelle tilskud uden 
bindinger til øremærkede tilskud, hvis formål på for
hånd er blevet aftalt” .

Vækst i tilskud
DFIF har anvendt flere midler på afholdelse af 

stævner og projekter. I perioden en gennemsnitlig 
stigning på 30 % til afholdelse af DFIFs landsstævner 
og aktivitetsudvalgets arrangementer. Det er det 
område der har udvist den største stigning. Og efter
som DFIFs stævner er rettet imod bredden, har for-

tigt at opfange de motionister og idrætsudøvere, der 
ikke inddrages i den ellers organiserede idræt. Enten 
på grund af manglende formelt tilhørsforhold eller på 
grund af manglende muligheder for at udfolde den 
specifikke idrætsdisciplin på det niveau, der passer til 
den pågældendes motionsbehov.

Det forhold stemmer fint overens med den måde, 
man arbejder på i niveauet lige under DFIF, nemlig i 
by sammenslutningerne. Her konkluderer rapporten, 
at “der er fokus på tilrettelæggelse af aktiviteter 
fremfor strategiske overvejelser” . Det handler med 
andre ord om sætte gang i nogle aktiviteter for med
lemmerne.

Afskrivninger og  
henlæggelser
19.3% = 1.866.000

Direkte tilskud til medlemmerne
21.8% = 2.047.000

Hovedorganisationernes 
egen del af midlerne
6,7% = 650.000

Indirekte tilskud til medlemmerne
33,7% = 3.254.000

Administrations
udgifter
20,8% = 2 .011.000

Afskrivninger og 
henlæggelser
3,9% = 1.048.000

Direkte tilskud til 
medlemmerne
38,7% = 10.297.000

Bygningsdrift
Administrations- 2% = 528.000 
udgifter
11,8% = 3.131.000

Hovedorganisationernes 
egen del af midlerne
8,8% = 2.348.000

Indirekte tilskud til medlemmerne
34,8 % = 9 273.000

DFIFs samlede udgifter 1988. DFIFs samlede udgifter 1995.

Udviklingen i DFIFs samlede udgifter i 1988 og 1995. De to figurer viser, at de samlede tilskud til DFIFs medlemmer, 
direkte og indirekte, stiger fra 56 % til 73 % i perioden.

(O<£>O)

bundet i høj grad levet op til forudsætningerne på 
dette område.

De indirekte tilskud er vokset gennemsnitlig med 
16 % om året. Den samlede udgift til stævner og pro
jekter er vokset fra ca. 340.000 kr i 1988 til 2,2 mio. kr. 
i 1995. Udgifterne hertil omfatter bl.a. aktiviteter 
under AU og IU samt afholdelse af DFIFs landsstæv
ner.

Væksten i direkte tilskud har været 19 % årligt i 
perioden. For DFIFs vedkommende kan der observe
res en større vækst i de øremærkede tilskud end 
væksten i generelle tilskud. I 1988 udgjorde de aktivi
tetsfremmende tilskud 19 % af de direkte tilskud. I 
1995 udgør de aktivitetsfremmende tilskud 49 %.

DFIF “ad hoc” orienteret
Rapporten kan ikke læses som en direkte sam

menligning af de tre hovedorganisationer. Dertil er 
strukturen og arbejdsmetoderne for forskellige, kon
kluderer rapporten. DFIFs arbejde bliver karakterise
ret som “ad hoc orienteret” , og det skyldes i følge 
analysen, at DFIF har en bredt formuleret målsæt
ning, nemlig, at fremme idræt, motion og samvær.

Filosofien bag DFIFs idrætstilbud er, at det er vig-

Tipsmidlerne mærkes
Rapporten konkluderer, at man i DFIFs bysam- 

menslutninger har mærket de øgede tipsmidler, især 
hvad angår EDB og konsulentydelser. Konsulentfir
maet har interviewet formændene i 9 bysammenslut
ninger, og det giver et godt billede af den rolle som 
DFIF spiller for de lokale foreninger.

Rapporten peger her på, at formændene ikke ople
ver DFIF som en bureaukratisk organisation, hvor der 
er langt fra top til bund. Det er tværtimod let at etab
lere kontakt mellem bysammenslutningerne, forbun
det og dets ledelse. “DFIF opleves som en flad orga- ^  
nisation, samarbejdet foregår ubureaukratisk, og
man er tilfreds med de serviceydelser forbundet leve- v

„ a
rer. $

Flere af formændene peger på, at de øgede tips-
0 D COmidler er mærkbare. Saledes fremstar forbundets kur- o

susudbud idag som professionelt. Det er også blevet cd

mærkbart lettere at få konsulentbistand hos forbun-
det, og der er udbredt tilfredshed med konsulenty- ^
delserne. S
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Riffel: Skive-problemer
A f John Thrane.
Foto. Sports Foto

Landsstævnet i 50 m riffelskyd
ning blev afviklet på Amager 
Skytte Center. Men solen, der 

skinnede fra en skyfri himmel, kunne 
ikke overskygge de problemer som 
valget af Amager Skytte Center gav 
arrangørerne og skytterne. Siden 
godkendelsen af anlægget til LS96 er 
det blevet moderniseret med elektro
nisk skivebedømmelse, som kun er 
forberedt til DDS’s og DSU’s skiver 
(M84 og M90), og ikke den M2 skive, 
som firmasporten plejer at skyde på.

Alle var informeret
På grund af praktiske problemer 

og de ulemper som en flytning af 
landsstævnet ville give, besluttede 
DFIFs Idrætsudvalg (KJ) at give 
Københavns Firma Sport, dispensati-

Firmasportens M2 skive.

on til at benytte M84 skiver til lands
stævnet. IU's beslutning blev med
delt alle kontaktpersoner ved et brev 
den 2. sept., samt i det udsendte pro
gram, således at alle skytter var klar 
over, at de skulle skyde på andre ski
ver. Samtidig blev skytterne gjort 
opmærksom på, at resultaterne fra 

^  LS96 ikke talte med i skytternes klas- 
3 sificering.
ai-t
SB Dårligere skyderesultater
ca Ved elektronisk skivebedømmelse
*0 består skiven af en gummidug. Når 

skuddet rammer, bliver indslagsste- 
tr det registreret via lydbølger, som bli-
CD
M ver opfanget af fem mikrofoner. Skud-
cd dets placering bliver vist på en EDB-
CD
cd skærm ved siden af skytterne.
fk Skytter er besindige mennesker,

og derfor tog hovedparten da også de

6

uvante forhold og dårligere skydere
sultater i stiv arm, men det var dog 
en overraskelse for mange, at alt 
under 6 point ikke talte, men blev 
registreret som 0 point.

- Der er en del som også skyder i 
DDS og DSU, og de er vant til at sky
de på M84 skiver. For dem som kun 
skyder i firmasporten, er det en ulem
pe. De fleste tager det som en ople
velse, og vi forsøger at hjælpe alle til
rette, sagde formanden for stævneud
valget, Jørgen Erik Jørgensen, Næst
ved, og understregede, at stævnet 
blev afviklet i god ro og orden.

Problemet med skiverne blev for
stærket, da stævneledelsen lørdag 
opdagede, at anlægget ikke var pro
grammeret til M84 skiven som aftalt 
med Amager Skytte Center, men der
imod med M90 skiven fra DDS, hvor 
det sorte felt er endnu mindre.

Ulige vilkår for skytterne
Skytterne tog sagen omkring ski

verne forholdsvis afslappet, men det 
gjorde formanden for DFIFs riffelsek-

Bente Christensen fra 
Dambca, Odenselever 
op til mottoet. “Det 
gælder om at være 
med”. Bente har 
vundet landsstævnet 
flere gange, men var 
blevet opereret i ar
men fredag. Det blev 
derfor kun til et 
beskedent resultat, 
men det gjorde ikke 
noget. Det vigtigste 
er at deltage.

tion, Vibeke Sørensen ikke. Riffelsek
tionen havde nemlig skaffet nye sky
debaner i Ballerup, da man opdage
de, at M2 skiven ikke kunne bruges 
på Amager, men IU overrulede sekti
onen. Det er en varm sag, der vil ska
be debat på årsmødet den 21. sep
tember.

- Vi havde skaffet alternative 
baner i Ballerup, men KFS ønskede 
ikke at flytte stævnet og fik IU's 
opbakning. Jeg mener ikke, at IU har 
den fornødne baggrund for at træffe 
en sådan afgørelse. Derfor har jeg 
bedt skytterne om at skrive under på 
en skriftlig protest over IU's tilside
sættelse af riffelsektionen, siger Vibe
ke Sørensen.

- Årmødet har bestemt, at firma
sportens skytter skal skyde på M2, 
og ikke de vanskeligere M84 og M90 
skiver, og jeg mener ikke, at det er 
lige vilkår for alle. De skytter som 
ikke er vant til at skyde på M84 ski
ver får et dårligere resultat, og de

Ved elektronisk skivebedømmelse 
skyder du på en gummidug, 

og resultatet vises på en 
skærm ved siden af dig.

skytter der ikke er så skrappe får et 
endnu dårligere resultat, eftersom alt 
under 6 point bliver registreret som 
nul point, siger Vibeke Sørensen, der 
oplyser, at 2/3 del af de ca. 160 skyt
ter skrev under på protestskrivelsen.



Pistol: Optimale forhold %
V/sstaV

A f John Thrane. 
Foto. Sports Foto

Skytterne under banekommandør Gert Jensens ledelse. Det var fortrinsvis 
skytter fra Slagelse, der var officials ved landsstævnet.

L andsstævnet for pistolskyd
ning havde samlet 59 skyt
ter, der havde noget nær 

optimale forhold i Amager Skytte 
Center. I 25 m pistolskydning skal 
skytterne afgive 40 gældende skud, 
fordelt på 4 serie a 5 skud, hvor 
man har 150 sekunder til hver serie, 
og 4 serier på 5 skud, hvor man kun 
har 20 sekunder. Inden skytterne 
går igang, har de ret til et ubegræn
set antal prøveskud.

Der er flere riffelskytter, der 
også er begyndt at skyde pistol. En 
af dem er Stig Welander fra Odin i 
Slagelse, der skyder i klasse B.

- Jeg synes der er større udfor
dringer i pistolskydning. Det er 
sværere at konkurrere, og der er 
større udsving i skydningen fra 
gang til gang. Det synes jeg er 
spændende, fortæller Stig Welan
der, der fik spændingen ind på livet 
ved landsstævnet.

Under afgivelsen af den 3. serie 
på fem skud på 20 sekunder, fik 
han en funktionsfejl. Der var ingen 
ny patron i kammeret, og det 
betød, at han kun nåede at afgive 3 
skud. Så siger reglerne, at enten 
gælder de 3 skud, eller også skal

man skyde 5 nye skud på samme 
skive. Stig valgte det sidste, og på 
den skive er det så de 5 dårligste 
skud der bliver talt.

- Jeg kom ud af rytmen og 
mistede koncentrationen, så det 
var ikke lige min dag, fortæller Stig 
Welander.

Database har givet resultat
Det var første gang, at 

pistolskytterne til et landsstævne 
skulle afgive 40 gældende skud, og 
på årsmødet den 21. september 
skal dette nye tiltag evalueres. For
manden for DFIFs pistolsektion, 
Klaus Frank, peger på, at der både 
er fordele og ulemper ved at skyt
terne skal skyde en 40 skuds serie i 
stedet for en 20 skuds.

- Det kræver mere tid, fordi skyt

terne skal have en time til at afgive 
alle 40 skud. Normalt afvikler vi et 
landsstævne i pistolskydning på én 
dag, men de 40 skud kræver, at vi 
fordeler skytterne over to dage. 
Dermed mister vi lidt af hyggen og 
samværet, idet der naturligvis er 
skytter som ikke vil blive hele 
weekenden og vente på præmie
overrækkelse søndag eftermiddag, 
siger Klaus Frank.

- Punktet er til debat på årsmø
det, og så må vi se hvad det beslut
ter. Til årsmødet er der tilmeldt 21 
skytter, så det har båret frugt, at vi 
har lavet en database med alle kon
taktpersonerne i pistolskydning. 
Dermed får de indbydelsen til års
mødet direkte, og det har givet fle
re tilmeldinger, siger Klaus Frank.

Specialfirma for:
Medaljer 
Emaljeemblemer 
Maskinbroderede emblemer 
Vævede emblemer 
Selvklæbende emblemer 
Blazer emblemer (guldtræk) 
Vimpler Bælter Spænder 
Tørklæder Slips 
Vi fremstiller gerne en gratis rentegning

Rekvirer vor store brochure!

G.K. Pedersen ApS 
Fuglevadsvej 75,2800 Lyngby

LS96 25 m. pistolskydning
Pistol A:
Nr. 1 Keld Hansen, VJH/MD Food, Vordingborg 370 point 
Nr. 2 Robert Larsen, H-Glas, Næstved 368 point 
Pistol B:
Nr. 1 Michael Vang Povlsen, KAB, Næstved 344 point 
Nr. 2 Jimmy Nielsen, WBL Værktøj, Skive 337 point 
Pistol C:
Nr. 1 H.C. Danielsen, VJH/MD Food, Vordingborg 348 p. 
Nr. 2 Martin N. Andersen, KAB, Næstved 341 point 
Pistol D:
Nr. 1 Jørgen Christensen, Odin, Slagelse 308 point 
Veteran Pistol C
Nr. 1 Kurt Christiansen, Amtshosp., Vordingborg 311 p. 
Dame Pistol C
Nr. 1 Helle Grandjean, H-Glas, Næstved, 353 
Hold Pistol B
Nr. 1 Danfoss, Sønderborg 1048 point 
Nr. 2 KAB, Næstved 1017 point.
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Fodbold: Målfattig finale
Ny deltagerrekord med ikke 
færre end 99 tilmeldte hold 
og knap 700 deltagere ved 
Landsstævnet i København.

Af John Thrane. 
Foto. Sports Foto

Ø F  IF

Finalen i mixrækken for 5
mands hold blev en intens 
og målfattig affære. De to 

finalister, Haderslev Kaserne og 
Coloplast fra Helsingør gav hinan
den kamp til stregen, hvor der 
blev gået til sagen. Finalen blev 
afgjort på et enkelt mål, 1 - 0 til 
Haderslev Kaserne, der nu det 
næste år kan kalde sig DFIF lands
mester i udendørs fodbold for 
mixhold.

Holdet fra Haderslev, der best
år af to konstabler, to kontoransat
te og tre sergenter, har spillet 
sammen i tre år. De kvalificerede 
sig til landsstævne via en 2. plads 
efter Danfoss, Sønderborg ved 
kredsstævnet i Sønderjyllands 
amt. Holdet har ikke tabt en kamp 
i år, og der er den sjove vinkel, at 
de spillede uafgjort med Danfoss i 
puljen til kredsstævnet, men blev 
nr. 2 p.g. a. dårligere målregnskab. 

Stilen som ubesejret blev holdt

Med en sejr på 1-0 over Coloplast, 
Helsingør, sikrede Haderslev Kaser
ne sig titlen som landsmester i 
mixfodbold 1996.

ved landsstævnet, hvor holdet 
spillede fem kampe uden neder
lag, og der blev kun scoret fire mål 
imod dem i hele stævnet.

- Det er en tur der styrker sam
menholdet. Til daglig er om
gangstonen lidt mere formel, for
tæller seniorsergent Jens Rasmus
sen, der er anfører på holdet. Hol
det deltog i aftenfesten lørdag, 
men blev dog kommanderet hjem i 
seng kl. 24.00. Man skulle være fri
ske til de sidste kampe om sønda
gen. Men med pokalen i hus blev- 
der festet i bussen på vej hjem til 
det sønderjyske.

Højt humør og tempo
Sportsligt set fik stævnet en 

flot afvikling, og formanden for 
DFIFs fodboldsektion, Sv. Aage 
Bødker kan da også berette om 
udbredt tilfredshed.

- De glade ansigter 
var i overtal, og det 
sportslige niveau var 
rigtig godt. Der var 
både højt humør og 
tempo i mange af kam
pene, også i mixrækken. 
Der er naturligvis styr
keforskel på enkelte 
hold, men det er mit 
indtryk, at de fleste af 
de 700 deltagere har 
fået en god oplevelse

Finalen i mixrækken blev 
en intens affære.

med hjem, siger Sv. Aage Bødker, 
der har lovet næstformanden for 
Dansk Fodbolddommer Union, Vil
ly Nielsen, der var blandt dommer
ne, at hilse de 700 fodboldspillere 
og sige, at det er en fornøjelse at 
dømme firmaidrætsfolk. Hvad 
siger I så folkens. Ros fra dommer
ne!

Det praktiske omkring stævnet 
var lagt i hænderne på 16 indkald
te officials fra Helsingør, der gjor
de et godt stykke arbejde med at 
følge kampene og sørge for det 
praktiske, f.eks. omkring flytning 
af kampe og resultatformidling.

Til den lidt mere kedelig afde
ling hører, at stævnet ikke var for
skånet for alvorlige skader. Ambu
lancerne fra Københavns Brand
væsen kørte på et tidspunkt i fast 
rutefart lørdag eftermiddag. Værst 
gik det ud over en spiller fra 
Danish Crown, Sønderborgs 11 
mands hold, der pådrog sig et 
åbent skinnebensbrud ved et 
hændeligt uheld i en puljekamp 
mod Politiet, Helsingør.

LS96 fodbold ude
Mixrækken:
Nr. 1 Haderslev Kaserne 
Nr. 2 Coloplast, Helsingør 
Damer 5-mands:
Nr. 1 Schou Epa, Roskilde 
Nr. 2 Roskilde Amtssygehus 
Herrer 5-mands:
Nr. 1 Red Star, Haderslev 
Nr. 2 Pres-Vac/Høteca, Hillerød 
Veteran 5-mands:
Nr. 1 Cheminova, Lemvig 
Nr. 2 Nordjysk Klubteam 
Oldboys 5-mands:
Nr. 1 SKB, Tønder 
Nr. 2 Odense Kommune 
Damer 7-mands:
Nr. 1 Roskilde Sygehus 
Nr. 2 FC Aros, Århus 
Oldboys 7-mands:
Nr. 1 Novo Nordisk, Kalundborg 
Nr. 2 Politiet, Roskilde 
Herrer 7-mands:
Nr. 1 Dangaard, Int. Aabenraa 
Nr. 2 CNF Sport, Nykøbing F 
Herrer 11-mands:
Nr. 1 Den Danske Bank, Århus 
Nr. 2 Politiet, Helsingør



Håndbold: Højt niveuau
Konsekvente dommere var 
med til at gøre landsstævnet 
i håndbold til en 
spillemæssig oplevelse.

A f John Thrane. 
Foto. Sports Foto

D F / f

Der må have været mange 
landsstævnedeltagere, der 
om fredagen har bedt til, at 

det regnfulde og kølige september
vejr måtte forsvinde. De mange 
bønner må havde hjulpet, for med 
septembersolen skinnende på 
håndboldbanerne i Valby Idræt

Finalen i mixrækken stod mellem Schack Engel, Tønder og Nyborg 
Kommune. Det blev et spændende opgør, hvor de to hold hele tiden 
fulgtes ad. I sidste ende blev det sønderjyderne der trak det længste 
strå med en sejr på 12-11.

spark, var rammerne helt perfekte 
til et godt landsstævne. Og det blev 
værdsat af spillerne.

Stævneledelsen var i gode hæn
der, da dommerne kunne fløjte op 
til landsstævnet i udehåndbold. Pia 
Thøgersen fra Køge og hendes offi
cials sørgede for at stævnet fik en 
fin afvikling. Medvirkende hertil var 
også, at stævnejuryen Bjarne Kvist, 
Jørgen Andersen fra DFIFs hånd
boldsektion og kampbedømmer 
Halvor Jensen, fik strammet op 
omkring dommerne. Niveauet blev 
lagt om, så de dømte hårdere.

- Det resulterede i flere udvis
ninger, men det fik også dæmpet 
spillet. Dommerne blev nok lidt 
overrasket over niveauet, men man 
må også tage i betragtning, at det 
er et landsstævne, således at holde
ne generelt er bedre, fortæller Bjar
ne Kvist.

Konsekvente dommere
- Vi var heldige med vejret. Det 

er utrolig vigtigt, at vejret er godt. 
Det betyder alt for et udendørs

LS96 Håndbold ude
Oldgirls:
Nr. 1 Unibank, Viborg 
Nr. 2 Odense Sygehus 
Mixrækken:
Schack Engel, Tønder 
Nyborg Kommune 
Damer:
Nr. 1 Skive kommune 
Nr. 2 EKB, Esbjerg 
Herrer:
Nr. 1 Landsholdet, Tønder
Nr. 2. Tim Maskinfabrik, Ringkøbing
Oldbys
Nr. 1 ADtranz, Randers 
Nr. 2 Aalborg Politi

håndboldstævne, siger Annemarie 
Almar fra Odense Sygehus, der 
også roste dommerne for en konse-

Fast indventar til 
DFIFs landsstævner. 
De glade vindere af 
oldgirlsrækken, Uni
bank, Viborg. Det 
var 25. gang pigerne 
fra Viborg deltog i et 
landsstævne, og det 
blev markeret med 
endnu en titel. Hol
det fejrer jubilæet 
med en rigtig pige
tur til Paris i oktober.

kvent linie. Der blev dømt det der 
skulle dømmes for.

Pigerne fra Odense Sygehus har 
tidligere været landsmestre, og de 
kunne nu sidde udenfor banen og 
følge den sidste kamp i finalepuljen 
for oldgirls, og se om det blev til en 
1. eller en 2. plads. Den første kamp 
i finalepuljen blev vundet over Cen
tralsygehuset, Esbjerg med 8-5, 
men kræfterne rakte ikke i den 
næste kamp, hvor de rutinerede 
piger fra Unibank, Viborg var mod
standerne.

Den kamp blev vundet af Uni
bank med 7-4, og de kunne nu selv 
afgøre det i den sidste kamp mod 
Centralsygehuset. Unibank trak det 
længste strå i et tæt opgør med 5-4, 
og for gud ved hvilken gang kunne 
bankpigerne drage hjem til Viborg 
som landsmestre. Viborg-holdet 
vandt også i 1995, og at det er et 
rutineret hold understreges af, at 
det var 25. gang at pigerne fra 
Viborg var til landsstævne. Det gav 
måske stødet til en ekstra indsats.

- Det er helt sikkert. Det gav os 
den sidste kampgejst, at det nu var 
25 gang vi var til landsstævne, og 
så ville vi altså vinde, fortæller Lene 
Agernem, og afslører, at bank
pigerne fra Unibank fejrer det helt 
utrolige jubilæum med en rigtig 
pigetur til Paris i oktober måned.
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Dart: Bredden er styrken

fis

A f John Thrane.
Foto. Sports Foto.

L andsstævnet i dart for hold 
havde samlet lidt over 100 
dartspillere fra hele landet. 

Det var en rigtig fornøjet formand 
for dartsektionen, Palle Stenhøj 
Jørgensen, Hillerød, som efter 
landsstævnet kunne gøre status.

- Jeg er rigtig godt tilfreds med 
afviklingen af stævnet. For det 
første bestod vores nye EDB-pro- 
gram prøven til ug, og for det 
andet kan vi notere os en 100% 
fremgang på deltagersiden, for
tæller Palle Stenhøj Jørgensen.

Ramte rigtigt
Det var første gang at mixede 

hold for både 3-mands- og 4- 
mandshold var på programmet, og 
med det nye tiltag har dartsektio
nen ramt plet, lige i Buils eye.

- Vi må slå fast, at mixholdene 
er kommet for at blive. Der er 
mange der har givet udtryk for, at 
det er rart at deltage sammen 
med konen eller kæresten ved 
stævnet, og det har virkelig givet

DS96 i Dart for hold
4-mands hold
Nr 1 Svendborg Firma Sport 135 points
Nr 2 Morsø Firmasport 118 points
Mixhold, 4-mands
Nr. 1 Tryk-Baltica Dart, Københavns Firma Sport 
Nr. 2 Foss Electric, Hillerød Firmasport 
Mixhold, 3-mands
Nr. 1 I.F. Posten, Slagelse Firmasport
Nr. 2 Tryk-Baltica Dart, Københavns Firma Sport

holdturneringen er pift i den rigti
ge retning, siger Palle Stenhøj Jør
gensen.

Dart for mixede hold spilles 
ikke rigtigt i nogen andre organi
sationer udover i DFIF, så der 
er mange der ikke kender til 
det, og formanden for 
dartsektionen håber, at folk 
vil tage hjem og fortælle om 
det nye tilbud i firmasportens 
dartklubber, så man kan få 
endnu flere hold med næste

to - Vi har haft en bunke til-
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Vinderne af dart for 4- 
mandshold 1996. Forrest tv. 
Frank Kruse og Nicky Lud
vigsen. Bagerst tv. Johnny 
Larsen og Frank Nordby.

fredse spillere oppe ved dommer
bordet og sige tak for et godt 
stævne. Det er noget der luner, 
siger Palle Stenhøj Jørgensen. 
Eneste minus var, at der mangle
de et opholdsrum ved spilleloka
let.

Styrken i bredden
Holdturneringen i dart for 4- 

mands hold blev vundet af Svend
borg Firma Sport i et tæt opgør 
med Morsø Firmasport. De fire 
spillere, Frank Nordby, Johnny 
Larsen, Frank Kruse og Nicky Lud
vigsen, spiller også dart i Svend
borg Dart Klub.

- Der er en anderledes hyggelig 
stemning ved firmasportens dart- 
stævner. Det er derfor vi er med, 
fortæller de fire dartspillere fra

De tre H’er
Højeste score:
Damer. Charlotte Olesen ....... 180 point
Herrer. Brian Nielsen ....... 6x180 point
Hurtigste sæt:
Damer. Charlotte Carlsen ....... 16 darts
Herrer. Nicky Ludvigsen ......... 11 darts
Højeste lukning:
Damer. Charlotte Carlsen.......85 points
Herrer. Thomas Rasmussen . .156 points

OF IF
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Svendborg, hvis styrke lig
ge i, at det er et homogent 
hold med en god bredde 
og rutine.

Holdturnering i single 
blev vundet om lørdagen, 
og selve holdmesterskabet 
blev grundlagt ved en sejr 
i doubleturneringen søn
dag formiddag, hvor ruti

nerede Frank Nordby på 45 år, 
godt hjulpet af det unge talent 
Nicky Ludvigsen på bare 17 år, 
besejrede Brian Nielsen og Claus 
Nielsen fra Morsø Firma Sport i 
finalen. Dermed havde holdet sik
ret sig et solidt forspring på 43 
point ned til de nærmeste konkur
renter fra netop Morsø Firma
sport, inden den afsluttende sing
leturnering. I singleturneringen 
blev det afgørende, at Frank Nord
by scorede 24 point ved at komme 
i finalen, hvor han dog måtte se 
sig slået af Brian Nielsen fra Mor
sø Firmasport, hvis hold dermed 
blev nr. to sammenlagt med 118 
point. De sydfynske dartspillere 
scorede 135 point.

Dart for 4-mands hold
Holdmesterskabet bliver afgjort i 
tre kategorier. Først spilles holdtur
nering i single. Her spilles bedst af 
16 sæt, hvor man spiller alle mod 
alle, ét sæt og ned fra 501. Derefter 
spilles en doubleturnering, og til 
slut spilles en single cupturnering, 
bedst af fem sæt og ned fra 501. Der 
gives point i hver enkelt kategori 
efter World Dart Federations regler 
for World Cup. Det højeste pointtal i 
hver kategori er 48 point.



Petanque: Fine forhold %
<>>'V sst35'J<'

Af John Thrane. 
Foto. Sports Foto

Petanque-spillerne vest fra 
Storebælt var i undertal ved 
landsstævnet i petanque, 
men det forhindrede dem 
ikke i at sætte præg på 
landsstævnet. Middelfart 
markerede sig stærkt med to 
1. pladser og en 2. plads.

S pilleme fra Landsdel Øst var 
i overtal blandt de lidt over 
100 deltagere ved sommer

landsstævnet i petanque for hold, 
der blev afviklet på et stort bane
anlæg ved siden af Valby Hallerne. 
Men spillerne fra vestdanmark 
markerede sig flot. Således var 
finalen i triple et rent Middelfart- 
opgør, og finalen i double stod 
mellem ægteparrene Eva og Børge 
Nielsen, Middelfart og Bente og 
Egon Hansen, Randers.

Publikumsvenligt
De mange baner gav spillerne 

perfekte forhold. Medvirkede til en 
gnidningsløs afvikling, var natur
ligvis også det danske sensom
mervejr i København, der viste sig 
fra den bedste side.

De nye publikumsvenlige sco
retavler, hvor tilskuerne kunne føl
ge med i stillingen i de mange 
spændende kampe bidrog også til 
en rar stemning, hvor publikum 
fulgte intenst med i hvordan spil
let med de drilske petanquekugler 
udviklede sig.

Rolig weekend 
for stævnejury

Stævneledelsen var lagt i hæn
derne på Leo Hartvigsen fra Fre
deriksværk Familie- og Firma
sport, og han havde hidkaldt ikke 
færre end 19 officials fra firma
idrætten i Frederiksværk, Hillerød

Tommy Märcher, Hillerød Firma
sport, måtte strække våben i finalen 
mod Jørgen Daugaard, Slagelse 
Firmasport.

der slog Tommy Måreher i en 
kamp, hvor Jørgen hurtigt fik sig 
bragt foran med 10-1, før end 
Tommy fik kæmpet sig tilbage i 
kampen til stillingen 10-7. Så sco
rede Jørgen først 1 point og straks 
derefter 2, og singlerækken havde 
fundet en bemærkelsesværdig vin
der. Jørgen stillede op med en 
skadet venstre arm, der en stor 
del af tiden måtte understøttes af 
en kraftig forbinding. Det skal dog 
her nævnes, at Jørgen spiller med 
højre hånd, men det gør ikke ind
satsen ringere!

og Helsingør. DFIFs petanquesek- 
tion ved Erling Christiansen og 
Eric Nordholm var stævnejuryen, 
og de havde en rolig weekend.
Der var kun optræk til en enkelt 
protest, hvor et par fra Ebeltoft 
syntes de måtte vente lidt rigelig 
lang tid på at komme til at spille. 
Som overdommer havde stævneju
ryen allieret sig med Claus Brian 
Jensen for Dansk Petanque For
bund, og han kunne efter stævnet 
erklære sig fuldt tilfreds med 
afviklingen.

Skadet arm ingen hindring
Det skulle spilles over 250 kam

LS96 Petanque for hold
Single:
Nr. 1 Jørgen Daugaard, Slagelse 
Firma Sport
Nr. 2 Tommy Marcher, Hillerød
Firmasport
Double:
Nr. 1 Eva Nielsen/Børge Nielsen,
Middelfart Firmasport
Nr. 2 Bente Hansen/Børge Hansen,
Randers Firma Sport
Triple:
Nr. 1 Anna Lise Poulsen/Inge Niel- 
sen/Bodil Christensen 
Middelfart Firmasport 
Nr. 2 Eva Nielsen/Jesper Sele/Børge 
Nielsen, Middelfart Firmasport.

pe før end vinder
ne i de tre ræk
ker, single, doub
le og triple var 
fundet, og selv
om enkelte spille
re inden stævnet 
udtrykte en vis 
skepsis omkring 
tidsplanen, blev 
den i det store og 
hele holdt stæv
net igennem.

Singlerækken 
blev vundet af 
Jørgen Daugaard,

F å  motionscenter på din arbejdsplads 
• uden investering

Professionelt træningsudstyr og instruktør
uddannelse indgår i totalløsningen.

Ring eller skriv efter yderligere information:

TEAM HYLDAHLA/S 
Kettingvej 33 
8462 Harlev J.
Tlf. 86 94 1611
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Superferie på norsk
Vi må allerede her advare 

dem, der ikke nåede at til
melde sig, dem der sprang 

fra i sidste øjeblik samt dem der 
ikke troede det var umagen værd: 
Læs ikke videre!! I kommer bare til 
at græde og ærgre jer halvt ihjel.

Fredag var dagen hvor familiens 
yngre halvdel ikke kunne få tiden til 
at gå hurtigt nok. Den ældre del 
havde nok i at få pakket bilen samt

fandt vejen mod Drammen, den 
første by vi skulle passere. Da vi her 
havde masser af tid havde vi valgt 
at angribe Åmli sådan lidt bagfra, så 
vi kørte ad vejene 18, 11 og 41 (det
te kun for de indviede). Efter ca. 6 
timers køretur i en natur, der abso
lut er så smuk, at den trodser 
enhver beskrivelse, nåede vi Pan 
Hotel i Amli, hvor vores værtspar 
Jan og Irene tog hjerteligt imod. Vi 
var de første og nåede at indrette os 
og pakke ud inden de andre familier 
ankom. Vi havde regnet med en let 
aftensmad inden det var tiden at gå 
til køjs efter den lange rejse, men 
der havde vi gjort regning uden 
vært. Vi dumpede lige ned i den 
månedlige fest- og grillaften med 
levende musik og hvad der ellers 
hører sig til. Sikke en oplevelse.
Roen sænkede sig først et godt styk
ke over midnat.

I top på ferieværdimåle
ren. Familien Jørgensen 
fra Hillerød beretter her 
om en super oplevelse på 
DFIFs aktive sommerferie 
i Norge i uge 30.

Tekst & foto:
Palle Stenhøj Jørgensen

har altid troet, at en kano blev sty
ret af den, der sad bagerst, nemlig 
undertegnede. Det viser sig nu, at 
det går fint oppe foran, så efter 
undervisningen har man nu heller 
ikke styr over bare en kano.

Om eftermiddagen deltes famili
erne op. Veteranerne fra vinterferi
erne tog til Vegårhei gård og vild
markcenter, der bød på ridetur, dyr 
og naturstier både for børn og voks
ne. De familier der var i Åmli for 
første gang, besøgte først det lokale 
kraftværk og derefter jagtmuseet.

Elge og vildbasser
Efter spisetid tog vi på elgsafari.

I Jans bil listede os frem på den ene 
stejle grusvej efter den anden, for at 
få et glimt af elg. Det lykkedes én

Bæveren er en forsigtig fyr, og det 
kræver tålmodighed at opleve dyret i 
naturen.

Ørredfiskeri om aftenen på en smuk sø er ikke kun en fantastisk oplevelse 
men også en lise for sjælen.
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To trætte vandringsmænd på fjellet. 
Til venstre er det familien Jørgensens 
ældste medlem og forfatter til denne 
somm erferie-skildring.

huske det hele. Endelig blev klok
ken tæt på 15 og så rullede vi mod 
København. Vi kørte lige ombord og 
kl. 17 sejlede færgen Queen of Scan- 
dinavia afsted mod Oslo. Udsigten 
var smuk, vejret fantastisk, forvent
ningerne i top og vi havde en fin 
sejltur.

Lørdagen startede godt. Vejret 
var stadig strålende og indsejlingen 
til Oslo er meget imponerende. 
Præcis kl. 9 kørte vi fra færgen og

Hvidt udskiftet med grønt
Da værtsparret tidligere var gjort 

til bedsteforældre og skulle til bar
nedåb, havde vi søndagen for os 
selv. Vejret var mere end strålende, 
så vi startede med at lære hinanden 
at kende ved at tage den i vinterfe
rierne foretrukne langrendsløjpe til 
fods. For veteranerne fra vinterferi
erne var det spændende at se hvad 
det var de løb på om vinteren. Der
efter kiggede vi lidt på området, der 
så noget anderledes ud, og vi fik 
den første familie ud på søen i kano.

Mandag var en travl dag, der 
startede med undervisning og efter
følgende træning i kanosejlads. 
Familien Jørgensens ældre halvdel



gang, men de var langt væk, så os 
med det samme, og stak af i raket
fart. Vi endte på en vildsvinefarm 
hos en af Jans jagtkammerater, og 
efter at have fået forevist og beun
dret alle vildbasserne kom vi ud af 
stalden og hvad så vi så. Omkring 
150 meter væk, i kanten af skoven, 
stod en stor flot elg (måske 500 kg) 
som vi beundrede længe.

Tirsdagen bød, udover godt vejr, 
på heldagstur til Rjukanfossen. En 
meget smukt beliggende fos, ca.
800 meter over havoverfladen. Det 
tog en god time at vandre derop ad 
små stier, små og store klippestyk
ker og bart fjeld. De virkelig aktive 
gik så yderligere en halv time for at 
beundre en bolig fra 1200-tallet. 
Resten slappede af og badede i det 
opstemmede vand foran fossens 
fald. Der blev travet en del i fjeldet 
den dag, og man følte sig godt 
brugt. Efter middagen fik man så 
endelig en regnbyge på et par 
timers tid. Et par familier benyttede 
lejligheden til at afprøve deres regn
tøj mens de ledte efter Jans person
lige bævere. Diskussionen går end
nu, "var der én bæver eller var der 
to” . Sikkert er det, at der var en, der 
blev godt forskrækket, slog halen i 
vandspejlet, og forsvandt som et 
lyn.

Ørredfiskeri
Da vi slog øjnene op onsdag mor

gen var det igen strålende vejr. For
middagen gik med kano- og fiske
træning. Fiskene var os ikke venligt 
stemt, kun Bjarne var istand til at 
overliste en enkelt aborre. Eftermid
dagen gik med et besøg på et gam
melt malm- og jernværk kaldet

På vej op af fjellet til Rjukanfossen.

Et hvil på vej ned af fjellet. Vandet er helt klart og koldt, så man benyttede 
lejligheden til at slukke tørsten.

NÆS. Det er rimeligt velbevaret, og 
der arbejdes på at restaurere det. 
Det kunne blive spændende at se 
det igen om et par år.

Om aftenen blev herrerne invite
ret på ægte uforfalsket ørredfiskeri i 
en af de smukkest beliggende søer 
jeg har sejlet i. Det var en fantastisk 
oplevelse og absolut en lise for sin
det. Naturen, stilheden og sidst 
men ikke mindst den store flotte 
ørred undertegnede fangede. Det vil 
aldrig gå i glemmebogen.

Torsdagen bød på godt vejr (nu 
igen) så shorts og T-shirts blev 
brugt mere end flittigt, der blev 
også badet ind i mellem. Formidda
gen blev brugt til "kulturelle” ind
slag, med udflugter til Kilsloftet, der 
har brugskunst af meget høj kvalitet 
med hovedvægten lagt på tøj, strik 
og skind samt ØY Galleri & Design, 
der har både kunst og brugskunst, 
mest strik. Her var priserne af end
og meget høj kvalitet, men begge 
steder er absolut et besøg værd. 
Eftermiddagens højdepunkt var en 
vandkamp med medbragte balloner. 
Det gik børnene meget op i, både 
med hensyn til antal og farver.

ens rige. Vi padlede så langt vand
standen i elven tillod det. Den første 
kano, der rundede et af de sidste 
hjørner var så heldig at overraske 
en bæver, der efter et slag med 
halen gjorde sig usynlig. Resten 
måtte pænt padle videre, trække 
kanoerne på land for derefter at 
vandre musestille til fods helt hen 
til bævernes foretrukne tilholdssted, 
hvor vi satte os stille ned og vente
de og ventede og ventede.

Endelig omkring kl. 22 viste den 
første bæver sig. En meget forsigtig

Vegårhei gård og vildmarkcenter bød 
på ridetur, dyr og naturstier både for 
børn og voksne.

På safari i bæverens rige
Efter en tidlig middag tog alle på 

bæversafari, der var arrangeret af 
en lokal ekspert. Hvilken kæmpeop
levelse. Først fik vi lidt baggrunds
historie, så padlede vi alle op ad 
elven, gik i land på en øde ø, fik ser
veret røget elgkød med røræg, dertil 
norsk fladbrød, sodavand, letøl og 
kaffe. Hvor vi dog hyggede os, der 
blev også tid til lidt fiskeri men udo
ver Ken, der fangede en trætop, fik 
ingen bid. Derefter pakkede vi sam
men og padlede stille ind i bæver

fyr, der lå helt stille og spejdede. 
Heldigvis dukkede en anden bæver 
op midt I elven, den svømmede en 
rundtur og dykkede. Det fik den 
anden bæver til at gøre det samme. 
Efter endnu en ventetid besluttede 
vi os til at gå tilbage til kanoerne for 
at padle hjem. Endnu en stor ople
velse rigere.

Fortsættes næste side ...
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Styrtløbsløjpen til fods
Det var med en vis vemodighed 

man stod op fredag, da det var feri
ens sidste hele dag. Vejret gjorde sit 
til at muntre os op, da det som sæd
vanligt var flot. Om formiddagen 
blev der arrangeret en tur til Galleri 
Hillestad, der bød på et righoldigt 
udvalg af kunst, kunsthåndværk og 
hvad dertil hører og det til rimelige 
priser. Besøget var en stor succes 
og der blev handlet en del. Et højt 
legetårn med indbygget labyrint var 
her en guds gave til børnene.

Om eftermiddagen ville alpinis
terne fra en tidligere vinterferie 
gøre langrendsløberne kunsten 
efter og bestige styrtsløbsløjpen. Et 
par langrendsløbere fulgte med, og 
jeg indrømmer gerne, at det var en 
smuk og spændende tur, men også 
at der var for langt til toppen. En 
anden ting står nu også fast. Den 
tur tager jeg aldrig med ski på. Det 
var rigeligt at gå ned uden. Indrøm
mes skal det dog, at udsigten er 
fantastisk når man endelig får put
tet lungerne ind på plads. Aftens
maden, der bestod af lækker grill
mad, var så optakten til nogle hyg
gelige timer hvor vi snakkede af, 
sagde tak for god behandling og på 
gensyn.

Irene, der tidligere har fået en 
DFIF-træningsdragt blev begavet 
med den nye tilhørende vest, en 
ting hun blev meget glad for. Jan fik 
lidt til indvortes brug. De var som 
sædvanligt et strålende værtspar.

Vi havde iøvrigt den store glæde 
at hilse på vinterferiens uge 7s 
lederfamilie, John og Kay fra Frede
ricia, der lige kom forbi for at hilse 
på, på vej til nogle dage på fjeldet.

En myretue i Nor ges-størrelse.

I top på ferieværdimåleren
Så kom dagen for hjemrejsen. 

Aldrig er en uge gået så hurtigt, 
men lørdag stod i pakningens tegn. 
Vejret var absolut det modsatte af 
humøret, og det var tungt at sige 
farvel. Til sidst var der ingen vej 
udenom. Farvel til Irene, Kay, Jan og 
John, ned ad 42 for at fange 18 og 
så mod Larvik, Drammen og Oslo 
hvor vi ankom ca. 5 timer senere 
efter endnu en smuk og spændende 
tur på en lidt mere lige vej.

Endnu engang ombord på en 
færge med præcis afgang, ud ad 
samme smukke fjord nu i aftenlys 
med 16 timers sejlads forude. Vi 
havde en fin sejltur med ankomst i 
København omkring klokken 9.15. 
Derefter hjem til Hillerød. Vi kigge
de hinanden i øjnene og følte, at der 
var gået sådan ca. 3 dage siden vi 
startede. Vores ferieværdimåler 
siger, at jo hurtigere det føles at gå, 
desto bedre har det været. Dette har 
været en af de bedre. I klasse med 
vinterferien i uge 7 det samme sted, 
samt det sidste år det blev holdt på 
Sjælland.

Flere familier bør deltage
Hvis nogen skulle have læst så 

langt som hertil, må det være fordi 
beretningen har været spændende 
nok til at holde interessen vedlige. 
Til dem skal det siges, at oplevelsen 
er tifold mere værd, så tag trygt 
afsted til næste år. Jo flere familier 
jo større mulighed for erfaringsud
veksling sammenslutninger imel
lem.

Flere familier kunne måske også 
få DFIFs Aktivitetsudvalg til at tage 
denne aktivitet en smule mere 
alvorligt. Alle informationer tilgik 
deltagerne få dage før afrejse. Den 
sidste information gik endda på, at 
man havde overført en familie til 
Bjerringbro. Set i bakspejlet var det 
godt vi ikke fik det tilbud, selvom 
det efterlod et lidt decimeret delta
gerantal. Til samtlige deltagere 
samt værtsfamilien skal der lyde en 
stor tak for en superferie.

Ken, Kit, Birthe og Palle
Hillerød Firmasport

Ny DFIF-udstilling
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DFIF er nu på banen med tre nye udstillings
sæt, og Anette Holmer fra forbundskontoret sid
der på spring for at låne dem ud til kredse- og 
sammenslutninger. Udstillingssættet sendes i de 
to gule containere, der er forsynet med hjul såle
des at tranporten foregår let. Det er også blevet 
endnu lettere at samle udstillingssættet. Plan
cherne sættes op på den blå væg med burre
bånd, og der medfølger en udførlig vejledning.

Er du interesseret i at låne DFIFs nye udstil
lingssæt, skal du henvende dig til Anette Holmer 
på DFIFs forbundskontor, tlf. 65 31 65 60.



Målgruppe:
Kurset henvender sig til nye og kommende foreningslede
re, der ønsker indsigt i og supplerende viden om arbejdet i 
en forening.

Indhold:
På kurset arbejdes der teoretisk og praktisk med flg. 
emner:

Foreningsledelse PR DFIF-organisation 
Forholdet til offentlige myndigheder 
Generalforsamling/repræsen tan tskabsmøde 
Holdning og motivation.

Tid og sted:
Den 1.-3. november '96 i Ringsted.
Kursuspris: Kr. 1.800,-, DFIF-tilskud kr. 1.200,- 
Din pris: Kr 600,-
Tilmelding: Senest den 25. september '96.

BADMINTON I
Målgruppe:
DFIF- medlemmer, der ønsker en instruktøruddannelse i 
badminton.

Indhold:
Kurset er første del af instmktøruddannelsen, og der arbej 
des teoretisk og praktisk med flg.:
♦ Spillets grundslag m Taktik
•  DFIFs spille- og turneringsregler.
Tid og sted:
Den 25.-27. okt. '96 i Odense.
Kursuspris: Kr. 1.800,-, DFIF-tilskud kr. 1.200,- 
Din pris: Kr. 600,-
Tilmelding: Hurtigst muligt.

vil du...
Kurset henvender sig til personer, 

der er ildsjæle 
der har været ildsjæle, og som gerne vil tændes igen 
der gerne vil være ildsjæle.

Indhold:
Har du mod til at tænke nye 
På kurset arbejdes der bl.a. m 

Gnisten og livsenergien, 
til en leg.
- om det at få energi og livs: 
igang.

•  En entreprenør i profil - hvordan skal en ildsjæl 
for at få succes? S læ rke/svage sider.

r for samarbejde? 

gør foreningsarbejdet 

d ved at sætte tingene

B I L L A R D  I
Målgruppe:
DFIF-medlemmer, der ønsker en instruktørudd. i billard. 

Indhold:
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, og der arbej
des teoretisk og praktisk med flg. emner:

Billardsportens grundsystemer Stødteknik 
Kegleopbygningssystem Regler samt DFIFs regler

Tid og sted:
Den 22.-24. nov. '96 i Middelfart 
Kursuspris: Kr. 1.800,-, DFIF-tilskud kr. 1.200,- 
Din pris: Kr. 600,-
Tilmelding: Senest den 8. okt. '96.

Tid og sted:
Den 2.-3. november ’96 i Vejle.
Kursuspris: Kr. 1.250,-, DFIF-tilskud kr. 800,
Din pris: Kr. 450,- incl. DFIF’s bluse for ildsjæle.
Tilmelding: Senest den 27. september '96.

D A R T  I
Målgruppe:
Interesserede personer i DFIF, der ønsker en instruktørud
dannelse i dart.

Indhold: Kurset er første del af instmktøruddannelsen, og 
der arbejdes teoretisk og praktisk med 
• Dartspillets grundelementer

Tid og sted:
Den 1.-3. nov. '96 i Odense.
Kursuspris: Kr. 1.800,-, DFIF-tilskud kr. 1.200,- 
Din pris: Kr. 600,-
Tilmelding: Senest den 1. okt. '96.

Kursusprisen: Omfatter undervisning, materialer, ophold og forplejning.
Tilmelding: Skal ske på tilmeldingsblanket, som underskrives af kreds/sammenslutning, og som

tilsendes forbundskontoret senest den dato, der er nævnt under det enkelte kursus. 
Kan fås ved henvendelse til udd.konsulent Jane Have Andersen eller udd.sekretær 
Lizzi Pedersen og Nete Mikkelsen på tlf. 65 31 65 60.
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A f Geert Madsen 
Foto: Jørgen Hjort

Med Rend og hop-arrange

mentet i Vejle Amt er det 

første spadestik taget til et 

frugtbart samarbejde. 

Trods et lidt skuffende del

tagertal på 150, har arran

gørerne ikke mistet 
modet.

Der var tilmeldt 200. Der kom 150. Alligevel må Rend og hop-arrangementet i 
Vingstedcentret betegnes som en succes. Og måske bliver det gentaget senere.

150 til Rend og hop
Dette er - i korte træk - kon

klusionen af arrangemen
tet “Rend og hop” , som 

Vejle Amt - et hjerteamt, Dansk 
Firmaidrætsforbund og Odense 
Universitet, afviklede i Vingsted- 
centret den 14. september.

Aktivitetskonsulent i DFIF, Bo 
Isaksen, lægger ikke skjul på sin 
skuffelse over det lave deltageran
tal. Der var på forhånd tilmeldt 
200 deltagere, og der var plads til 
det dobbelte, men en del blev 
hjemme, antagelig på grund af det 
regnfulde vejr.

Han mener dog ikke, at arran
gementet af den grund kan beteg-

Rend og hop-arrangementet bød på 
mange alternative motionsmulighe
der. For de unge var der således 
mulighed for at være gladiator.

nes som en fiasko. Tværtimod 
understreger han, at det gik over 
al forventning, og han hentyder 
her ikke mindst til samarbejdet 
med Vejle Amt - et hjerteamt og 
Odense Universitet.

- Levede deltagerantallet ikke 
op til forventningerne, gjorde det 
organisatoriske det til gengæld. 
Alt kørte på et meget professio
nelt niveau, og derfor var det 
ingen sag for os i DFIF at være 
med. Alle levede op til forventnin
gerne - ja, mere end det, under
streger Bo Isaksen.

Oplagt at samarbejde
Baggrunden for Rend og hop

arrangementet var et ønske fra 
personalet i hjertesekretariatet i

Hvad er det dog, de laver, synes den
ne lille fyr at tænke. Senere fik han 
også lyst til at udfolde sig - sammen 
med sin mor.

Vejle Amt om at sætte fokus på 
motion. Amtet har tidligere 
beskæftiget sig indgående med 
emner som stress, rygning og 
sund kost.

Derfor stablede de tre samar
bejdspartnere en lang række alter
native aktiviteter på benene, som 
deltagerne frit kunne tage del i. 
Det var aktiviteter som tæppecur
ling, petanque, naturgolf, frisbee- 
golf, gamle lege, fodbold, beach- 
volley, hesteskokast, kurvebold,



Fire på stribe, der var med til at 
afvikle Rend og hop i Vingstedcen- 

tret: Finn Berggren, Odense Univer
sitet, Gitte Sunesen med sin OL- 

guldmedalje, Jonna Winther, Vejle 
Am t - et hjerteamt samt aktivitets

konsulent Bo Isaksen, DFIF.

hockey, klatrevæg, børnelege, gla
diator, hoppeborg og svømning. 
Endvidere var det for deltagerne 
muligt at få massage, få tjekket 
deres blodtryk og foretaget en 
kuliltetest.

- Vi kommer ikke uden om 
motion, når vi beskæftiger os med 
folks sundhed. Men da vi ikke selv 
turde binde an med et motionsar
rangement, var det oplagt at gå i 
samarbejde med Dansk Firma
idrætsforbund og Odense Univer
sitet for at få råd og vejledning, 
siger Jonna Winther fra hjerte
sekretariatet.

- At der ikke kom så mange 
deltagere, som vi måske nok hav
de håbet på, må vi se stort på. Til

gengæld forløb dagen planmæs
sigt, og derfor vil jeg personligt 
ikke være bange for at gentage 
arrangementet, selv om jeg her og 
nu ikke vil sætte hverken dato 
eller årstal på.

- Jeg er imidlertid sikker på, at 
en gentagelse vil give mange flere 
deltagere. Nu har vi en række 
gode ambassadører, som givetvis 
vil fortælle andre om, hvor sjovt 
det kan være at motionere.

Første spadestik
Fra DFIFs vedkommende er det 

helt naturligt at forsætte samar
bejdet.

- Rend og hop arrangementet 
var det første spadestik, og da vi i 
DFIF har en fælles interesse i at få 
så mange som muligt til at motio
nere, er der ikke så meget at snak
ke om. Vejle Amt - et hjerteamt, 
beskæftiger sig meget med de 
virksomheder i amtet, som er 
medlem i DFIF. I fællesskab kan vi 
skabe en motionsprofil til virksom
hederne, og på den måde kan vi 
komme et godt stykke videre i 
vort arbejde, understreger Bo 
Isaksen.

Er der noget som en klatrevæg? 
Det synes denne lille fyr i hvert 
fald ikke.

Kendte navne med
For at give deltagerne en 

ekstra god start på aktiviteterne i 
Vingstedcentret, havde arran
gørerne hentet to kendte sports
folk til at være med - hver på deres 
måde. Det var OL-guldvinderen, 
håndboldpigen Gitte Sunesen og 
Tommy Troelsen fra DR TV.

- Rend og hop er et godt pro
jekt, som jeg - med min tilstede
værelse - gerne vil støtte. Det er 
vigtigt for os alle at være med - at 
være aktive. Hver på vores niveau, 
siger Gitte Sunesen og fortsætter.

- Hvis nogen for 10 år siden 
havde sagt, at jeg skulle være med 
til at vinde guld ved OL i Atlanta, 
ville jeg ikke have troet på det. Nu 
er det en kendsgerning, og derfor 
kan jeg kun sige: Det kan lade sig 
gøre at nå et mål. Det gælder bare 
om at klø på.

Rend og hop-arrangementet er 
blevet støttet økonomisk med
10.000 kr. af de seks firmasam
menslutninger i Vejle Amtskreds.

Det gælder om at starte i en 
tidlig alder, hvis man vil dri

ve det til noget inden for 
idræt og motion.
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1 åkbne stæv:ner 1 CD CD6/9'7
s

K fra 1. oktober 1996 til 31. september 1997
ö Dato/År S. tilm. Sam m ensi. Kont. person Kegleri—i**j Dato/År S. tilm. Sam m ensi. Kont. personi—» 3-Kamp (Fodbold-Tæppecurling-Rif. 15 m) 28.-29. sept.96 30/8-96 Bov 74 67 05 57
CO(O 5.-6. april 97 7/3-97 Vordingborg 53 77 26 44 5.-6. okt.96 6/9-96 Aabenraa 74 62 52 46
O) 12.-13. okt. 96 13/9-96 Esbjerg 75 11 76 01
CO
»J Badm inton 26.-27. okt. 96 10/10-96 M iddelfart 64 40 28 34

26.-27. okt. 96 27/9-96 Aabenraa 74 61 83 94 2.-3. nov. 96 4/10-96 Haderslev 74 53 14 80
2.-3. nov. 96 5/10-96 FK S  O dense 65 96 35 85 9.-10. nov. 96 11/10-96 Sønderborg 74 48 66 76
10. nov. 96 11/10-96 Sønderborg 74 42 01 02 16.-17. nov. 96 25/10-96 Kolding 75 53 33 22
16.-17. nov. 96 25/10-96 Frederic ia 75 91 12 85 23.-24. nov. 96 1/11-96 Frederic ia 75 92 81 51
8.-.09. feb. 97 10/12-96 Svendborg 62 22 58 09 30.-1. nov/dec 961/11-96 Tønder 74 72 56 09
23. feb. 97 25/1 -97 Sønderborg 74 42 01 02 18.-19. jan. 97 6/1-97 Nyborg 65 31 68 55
16. marts 97 14/2-97 Sønderborg 74 42 01 02 15.-16. feb. 97 17/1-97 Haderslev 74 53 14 80

1 .-2. marts 97 31/1-97 Sønderborg 74 48 66 76
B illa rd 5.-6.april 97 7/3-97 Aabenraa 74 62 52 46
12.-13. okt. 96 13/9-96 F K S  O dense 66 16 82 42 3.-4. maj 97 18/4-97 Nyborg 65 31 68 55
14.-15. juni 97 16/5-97 F K S  O dense 66 16 82 42 27.-28. sept. 97 29/8-97 Bov 74 67 05 57

Bordtenn is P isto l 15 M
24. nov. 96 2/11-96 FK S  O dense 66 17 46 06 5.-6.okt. 96 5/9-96 Kalundborg 53 50 13 17

12.-13.okt. 96 12/9-96 Korsør 53 54 02 53
Bow ling 2.-3.nov. 96 12/10-96 Middelfart 64 41 50 30
12.-13. okt. 96 13/9-96 Aabenraa 74 62 32 72 2.-3.nov. 96 4/10-96 Sønderborg 74 42 14 99
2.-3. nov. 96 4/10-96 Kolding 75 53 33 22 9.-10. nov. 96 9/10-96 S lage lse 53 53 43 42
23.-24. nov. 96 26/10-96 Sønderborg 74 48 58 45 16.-17. nov. 96 16/10-96 Ringsted 53 61 04 30
8.-9. feb. 97 10/12-96 Svendborg 62 22 58 09 23.-24. nov. 96 23/10-96 Næ stved 53 73 28 29

7.-8. dec. 97 8/11-96 Bramming 75 17 23 03
Dart 25.-26. jan. 97 11/1-96 Vamdrup 75 58 24 17
8.-9. feb. 97 10/12-96 Svendborg 62 22 58 09 1.-2. feb. 97 9/1-97 F K S  O dense 66 17 63 20
Dart-Double 1.-2. feb.97 12/12-96 Vordingborg 53 77 05 33
8. marts 97 14/2-97 Ko ld ing75 53 33 22 8.-9. feb.97 8/1-97 Korsør 53 54 02 53

M
<o 14.-16. feb.97 14/1-97 Ringsted 53 61 04 30

Fodbo ld  Inde 22.-23. marts 97 22/2-97 Korsør 53 54 02 535; 20. okt. 96 20/9-96 Bov 74 67 14 54 12.-13. april 97 12/3-97 Næ stved 53 73 28 29
CO 2.-3.nov. 96 11/10-96 Frederic ia 75 92 76 39
O) 9. nov. 96 18/10-96 Kolding 75 53 33 22 Riffel 15 M

10. nov. 96 15/10-96 Esbjerg 75 13 04 70 5.-6. 96 5/9-96 Kalundborg 53 50 13 17
Five A Side 12.-13.okt. 96 12/9-96 Korsør 53 54 02 53
17. nov. 96 28/10-96 FK S  O dense 66 17 46 06 18.-20.okt. 96 27/9-96 Kolding 75 53 33 22
23-24. nov. 96 13/11-96 FK S  O dense 66 15 05 28 2.-3. nov. 96 12/10-96 M iddelfart 64 41 50 30
Fodbold inde. 2  weekends 2.-3. nov. 96 4/10-96 Sønderborg 74 42 14 99
23.-24. nov. og 9.-10. nov. 96 12/10-96 Esbjerg 75 16 01 35
30.-1. dec 96 25/10-96 Sønderborg 74 65 00 85 9.-10. nov. 96 9/10-96 S lage lse 53 53 43 42
30/11 -1/12 96 8/11-96 G ive 75 71 15 72 16.-17. nov. 96 16/10-96 Ringsted 53 61 04 30
8. dec. 96 15/11-96 Esbjerg 75 13 04 70 23.-24. nov. 96 23/10-96 Næ stved 53 73 28 29
11. jan. 97 13/12-96 Kolding 75 53 33 22 23.-24. nov. 96 2/11-96 Vejen 75 36 15 45
11.-12. jan. 97 15/12-96 Esbjerg 75 13 04 70 30/11-1/12 96 1/11-96 Tønder 74 76 11 43
Fodbold inde. 2 weekends 7.-8. dec. 97 8/11-96 Bramm ing 75 17 23 03
25-26. jan. og 25.-26. jan. 97 11/1-96 Vamdrup 75 58 24 17
1.-2. feb. 97 27/12-96 Sønderborg 74 65 00 85 1.-2. feb.97 12/12-96 Vordingborg 53 77 05 33
Fodbold Inde. Stor Bane 1.-2. feb.97 9/1-97 F K S  O dense 66 17 63 20
31/1 .-2/2 97 10/1-97 Frederic ia 75 92 76 39 8.-9. feb.97 10/12-96 Svendborg 62 22 58 09
8-9. feb. 97 10/12-96 Svendborg 8.-9. feb.97 10/1-97 Haderslev 74 52 77 65
62 22 58 09 8.-9. feb.97 8/1-97 Korsør 53 54 02 53

H*
a 9. feb. 97 15/1-97 Esbjerg 75 13 04 70 15.-16. feb.97 24/1-97 Frederic ia 75 92 63 42
p
pj 23. feb. 97 3/2-97 FK S  O dense 66 17 46 06 14.-16. feb.97 14/1-97 Ringsted 53 61 04 30
a Fodbold Inde. Five A Side 22.-23. feb.97 24/1 -97 Aabenraa 74 62 49 92
ffi 9. marts 97 15/2-97 Esbjerg 75 13 04 70 22.-23. marts 97 22/2-97 Korsør 53 54 02 53
c+

12.-13. april 97 12/3-97 Næ stved 53 73 28 29ui
0 Fodbo ld  ude 12.-13. april 97 21/3-97 Kolding 75 53 33 22

*ö
c-t- 17. aug. 97 25/7-96 Frederic ia 75 92 76 39 31/5 -1/6 97 2/5-97 Tønder 74 76 11 43
0g 8. juni 97 15/5-97 F K S  Odense 66 17 63 20
t r Håndbold 21. juni 97 30/5-97 Frederic ia 75 92 63 42
0 26. okt. 96 4/10-96, Sønderborg 74 42 08 53 9.-10. aug. 97 12/7-97 Esbjerg 75 16 01 35
t—* 8.-9. feb. 97 10/12-96, Svendborg 62 22 58 09 16.-17. aug. 97 26/7-97 M iddelfart 64 41 50 30
CD
CD 23. feb. 97 24/1 -97, Bov 74 67 22 38
CD 1. marts 97 7/2-97 Sønderborg 74 42 08 53 Volleyba ll
M 19.-20. april 97 23/3-97 F K S  O dense 66 16 58 80 12. okt. 96 13/9-96 Bov 74 67 42 76
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A f Søren Steffensen

Fremtiden skal 
bygges på børneneSøren Steffensen har 

deltaget i 9 år på DFIFs 
Aktive familieferie, og 
råber her vagt i gevær 
overfor AUs planer om at 
nedlægge familieferierne.

Så godt som netop hjemvendt 
fra endnu en vellykket Aktiv- 
familieferieuge i Bjerringbro, 

føler jeg trang til at skrive et par 
ord om de fremtidsudsigter for 
familieferie vi erfarede at DFIF 
tænker på at iværksætte. Nemlig 
at sløjfe ferieugen i sin nuværende 
form, og forsøge sig med forlænge
de aktive weekends.

Begrundelsen for dette tiltag 
skulle, efter hvad jeg erfarer, være

at tilslutningen for Aktiv Familie- 
ferieuge er for ringe. Der er ikke 
nok familier der ønsker at holde 
ferie på denne måde. Det er ifølge 
min og mange af deltagerne for
kert. Årsagen er nok snarere, at 
DFIF ikke ønsker at opretholde 
dette “familiegode” tilbud, men 
istedet bruge kræfterne på noget 
andet!

Bedre markedsføring i form af 
flere reklamer/annoncer i de lokale 
sammenslutningers medlemsbla
de vil uden tvivl atter bringe fami- 
lieferieugen ind som emne når 
familier planlægger ferie. For mel
lem 5 og 10 år siden var der delta

gere nok til at udfylde 3 uger!
DFIF må have haft en bedre 

måde dengang til at formidle til- 
buddet ud blandt medlemmerne 
end nu. Det må der kunne gøres 
noget ved. Familieferie bliver svær 
at undvære for mig, min familie og 
for mange andre.

Det sociale samvær, gensynet 
med familier man har været sam
men med tidligere år - og børnene 
må ikke glemmes - de elsker og ser 
frem til og glemmer nemlig ikke 
Aktiv Familieferie. Og det er vel 
egentlig børnene, som også DFIF 
bygger den aktive fremtid på!

Ferieform til revision
A f Jørgen Pilegaard
Formand for DFIFs Aktivitetsudvalg

AU agter ikke at nedlægge 
DFIFs Aktiv Familieferie. 
Tværtimod, understreger 
formanden for DFIFs 
Aktivitetsudvalg 
Jørgen Pilegaard.

I et læserbrev fra Søren Steffen
sen giver han udtryk for sin 
utilfredshed over at DFIF (Akti

vitetsudvalget) vil “nedlægge” 
Aktiv Familieferie - ferieugen, og 
erstatte dette ferietilbud med 
weekends.

Familieferie tilbuddet har nu 
eksisteret gennem en årrække i 
den samme model, som vi kender 
fra “de gode Oksbøl-dage” . Her 
kunne vi ganske rigtigt fylde cent
ret i 3 uger med en masse aktive 
familier i sommerperioden.

Årene er gået siden denne 
model så dagens lys, og der er 
sket en del forandringer i samfun
det. Ligeledes er der sket foran
dringer i medlemmernes holdning 
til Aktiv Familieferie. Færre og 
færre familier tager imod tilbuddet 
om denne ferieform under danske 
himmelstrøg.

Familieferie med 
kursustilbud

Vi har i de sidste år forsøgt at 
ændre på indholdet i den “gam
melkendte” ferie i håbet om at der 
var flere familier, som ville tage 
mod tilbuddet om en god aktiv 
ferie. Bl.a. ved at flytte ferien til 
forskellige lokaliteter i Danmark - 
vi har ændret indholdet fra at være 
“ren” ferie til at give den et kur
suspræg, således at vi kunne imø
dekomme formændenes ønsker 
om flere familieaktiviteter i sam
menslutningerne. (Ønsket er frem
sat på et formandsmøde).

Lige lidt har det hjulpet. Vi har 
udsendt specielle plakater og fol

dere til sammenslutningerne. Der 
er tilsendt lokalredaktørerne pres
semateriale, og hvis lokalbladene 
af en eller anden grund ikke har 
modtaget dette materiale, har 
redaktionerne været utroligt flinke 
til at kopiere fra Firmaidræt og 
bringe dette i deres lokalblade.

For de trofaste få
Aktivitetsudvalget vil bestemt 

ikke nedlægge/fjerne gode aktivi
teter. Men efterhånden erfarer vi, 
at interessen i den brede med
lemsskare for denne ferieform er 
ved at ebbe ud, og tilbage er der 
en lille gruppe “trofaste” familier, 
der år efter år deltager i familiefe
rierne. Og hertil stiller vi spørgs
målet, om DFIF skal arrangere 
ferie for få, eller vi skal komme 
med tilbud til de mange familier?

Man skal heller ikke glemme, 
at der stadig er mulighed for at 
deltage i Aktiv Familieferie. Hvert 
år er der muligheder i Norge for en 
ferieuge i sommerperioden og 2 
uger i vinterperioden, så Aktiv 
Familieferierne er bestemt ikke 
fjernet - tvært imod!
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Fyn-Touren slut
Middelfart Firmasport satte sig 

på tre ud af de første fire pladser i 
petanque-turneringen Fyn-Tou
ren, da turneringen sluttede i den 
7. september. Fyn-Touren har 
været spillet som en propagenda- 
turnering for petanquesporten i 6 
fynske byer, med deltagelse af 35 
spillere. Efter de seks runder var 
færdigspillet, kunne initiativtage
ren til turneringen, Axel Reinholt, 
overrække præmierne til følgende 
vindere:

1. Børge Nielsen, Middelfart 
Firmasport

2. Anne-Lise Poulsen, Middel
fart Firmasport

3. Klaus Jensen, Svendborg Fir
ma Sport

4. Bodil Christensen, Middel
fart Firmasport.

Vestfyns Firmaidræt
er ude med snøren igen. Efter 

et vellykket stævne ved Agernæs 
Put and Take, prøver Vestfyns 
Firmaidræt igen med et fiskestæv
ne. Denne gang er det fiskene i

Aalsbogaard Put and Take der må 
holde for, når de fiskeglade vest
fynboer kaster snøren ud.

Lige som sidste gang vil der 
være præmier til den der fanger 
den største fisk, den der fanger 
den mindste, og den der fanger de 
fleste. Hermed er rammerne klar 
til en rigtig festlig familiedag, for 
det er ikke kun de garvede mænd 
der kan være ude med snøren. Ved 
det første fiskestævne var det en 
pige der fangede de fleste fisk, 
fortæller Rasmus Rasmussen fra 
Vestfyns Firmaidræt.

Ikast Familie- og Firma Idræt
har fået gang i læderkuglen 

igen. Hvorvidt det er EM i fodbold 
der har inspireret til at der igen 
spilles fodbold i Ikast Familie og 
Firma Idræt skal være uvist. Fak
tum er, at seks 7-mandshold er 
igang med en fodboldturnering. 
Hermed er der efter nogle års dva
le atter gang i den sportsgren, der 
dannede grundlaget for at starte 
IFFI for 30 år siden, skriver IFFIs 
medlemsblad “Motionisten” . Tur
neringen spilles over 10 aftener, 
og der skal afvikles 30 kampe. 
Fodboldudvalget håber at 
udendørsturneringen kan danne 
grundlag for at lave en 
indendørsturnering næste år.

Rødby Firmasport
har nu også fået petanque på 

programmet. Rødby Kommunes 
driftsafdeling benyttede somme
ren til at anlægge fire baner ved 
Rødby Firmasports klubhus ved 
skolen, og det var en glad formand 
Bjarne Larsen, der kunne rose 
kommunen for hurtigheden.

- Jeg blev ringet op en tirsdag 
for at aftale hvordan og hvorledes, 
og samme dag var der gravet ud 
til alle fire baner, fortæller Bjarne 
Larsen. Rødby Firmasport har i 
løbet af sommeren afholdt et par 
prøveaftener med fin tilslutning.

Aalborg Firmasport
afholder den 23.-24 oktober en 

“Seniorolympiade” i Nørresundby 
Idrætscenter. Det bliver to dage 
med samvær og motion, hvor del
tagerne skal dyste i mange nye og 
gamle idrætslege. Der vil naturlig
vis også være aftenfest med mas
sevis af underholdning og dans, 
før end aftenen afsluttes med fest
fyrværkeri.

Samtidig med olympiaden 
afholdes et seniorseminar for 
instruktører og igangsættere af 
ældreidræt. Seminaret vil indehol
de både en praktisk og teoretisk 
del. Yderi. info. på tlf. 9819 0019.

5;

Åbner for andre 
foreningsdannelser
A f John Thrane

S lagelse Firma Sport har nu som den første af
DFIFs sammenslutninger åbnet op for deltagel
se af andre foreningstyper og fællesskaber.

Både med hensyn til traditionelt medlemsskab og 
geografisk. I fremtiden kan man nu dyrke idræt i Sla
gelse Firma Sport (SFS), hvis man f.eks. får sin bebo
erforening til at være med i SFS. Den geografiske 
åbning skal forstås sådan, at man nu også kan være 
med i SFS, hvis man bor udenfor Slagelse Kommune. 
Ændringerne blev vedtaget på et rep.-møde i SFS den 
3. september. Ønsket er at lukke op for andre fore
ningsdannelsers deltagelse i SFS, og gøre SFS til en 
helt åben forening.

- Vi ønsker at bringe et nyt begreb, fællesskabs

tanken, ind i firmasporten, udtaler Kurt Petersen fra 
SFS. Kurt Petersen sidder i DFIFs styrelse, og har del
taget i en arbejdsgruppe i forbundet der har arbejdet 
med fællesskabstanken.

- Vi har defineret et fællesskab som en organiseret 
enhed, med fælles mål/formål, og med en synlig med
lemskreds. Dermed har alle en mulighed for at være 
med i SFS, der ikke kun har arbejdspladsen og famili
en som afsæt, men også omfatter enkeltmedlemsska
ber og fællesskaber. Der betyder, at hvis du f.eks. er 
medlem af en dueforening, en marchforening eller en 
dommerklub, så kan du blive medlem af SFS og gøre 
brug af vores tilbud, siger Kurt Petersen.

Formanden for SFS, Jan Reinhold, peger på, at 
ændringen er et udtryk for, at SFS er på forkant med 
udviklingen, en udvikling der går med stormskridt i 
Slagelse. Indtil for et par år siden kunne man ikke 
deltage zi SFS’s turneringer hvis man var aktiv på 
turneringsplan i andre klubber. 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • •  00
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International bowlingtumering

Idrættens
Forskningsråd
Idrættens Forskningsråd indkal
der hermed ansøgninger til udde
ling i november 1996. Rådet har 
til uddeling pr. år 4 mio. kr som 
kan søges indenfor tre bevillings
kategorier:
a) strategipuljen, b) projektpuljen 
og c) formidlingspuljen.
Vedr. strategipuljen har rådet 
udpeget de 4 nedenstående 
områder, som i en to- til treårig 
periode vil nyde særlig støtte:
I: Idrættens betydning for iden
titetsdannelse og kulturel udvik
ling
II: Idrætten i velfærdssamfundet 
III Idrætsskader: Forebyggelse 
og rehabilitering 
IV: Samspillet mellem neurogen 
kontrol af muskler, kredsløb og 
stofskifte og relation til muskel
funktion, betydning af træning. 
En beskrivelse af de enkelte 
områder kan sammen med vejled
ning rekvireres hos Idrættens 
Forskningsråd, Jagtvej 155 B, 1. 
sal, 2200 København N tlf. 35 32 
17 43, fax: 35 32 17 47. I forbindel
se med alle ansøgninger skal 
rådets ansøgningsskema benyt
tes.
Ansøgningsfristen er: Tirsdag
den 1. oktober 1996 kl. 12.00. 
Ansøgninger der modtages efter 
fristens udløb, vil ikke blive 
behandlet ved denne uddeling. 
Ansøgninger indsendes til: 
Idrættens Forskningsråd 
Jagtvej 155 B, 1. sal 
2200 København N

19. EDEKA-bowling- 
turnering i Hamburg

DFIF har modtaget indbydelse 
til den 19. internationale EDEKA- 
bowlingturnering for firmahold. 
Turneringen finder sted i Ham
burg over to weekender. Den 26- 
27. oktober og den 1.-3. november 
1996 og det er den største 
bowlingturnering for firmahold i 
Europa.

Der spilles i firmahold med fire 
spillere på hvert hold. Der kan 
max. deltage 240 hold. Tilmelding

hurtigst muligt. Prisen for delta
gelse er 120 DM pr. hold, og over
skuddet fra bowlingturneringen 
går ubeskåret til et børnehjem i 
Hamburg for kræftramte børn. Sid
ste år fik børnehjemmet over
11.000 DM.

Indbydelse og yderligere infor
mation kan fås ved henvendelse 
til DFIFs forbundskontor i Nyborg, 
eller direkte til arrangøren, Herr. 
Manfred Ludwig, Eichenbusch 69, 
D 21465 Reinbek, Tyskland, tlf.
040 722 36 62. (Efter kl. 18).

Tipspenge til kulturen
Det er ikke kun idrættens orga

nisationer, der i de sidste 10 år har 
nydt godt af befolkningens spille
lyst. Også Kulturministeriet har 
modtaget mange penge fra tips
midlerne.

Venstres idrætspolitiske ord
fører, Helge Sander, har spurgt 
Kulturminister Jytte Hilden, om 
hvor mange tipspenge Kulturmini

steriet har haft til rådighed i hvert 
af årene fra 1987 og til 1996.

A f svaret fremgår det, at Kul
turministeriet i 1987 modtog knap 
13 mio. kr. fra tipsmidlerne. I 1995 
var den støtte vokset til 182 mio. 
kr., eller ca. 12 gange så meget. 
Kulturministeriets andel af tips
midlerne til idrætsformål er i sam
me periode steget 12 mio. kr. til 36 
mio. kr. Tilsvarende er tipsmidler
ne til idrættens organisationer

vokset fra 232 mio. kr. i 1987 til 
525 mio. kr. Heri er også medreg
net støtten til Team Danmark.

Billardspillere frikendt
Ved landsstævnet i billard i 

marts nedlagde Bjerringbro Firma 
Idræt protest overfor to spillere fra 
Århus Firma Sport. Anklagen gik 
på usportslig optræden under 
landsstævnet, hvor andre spillere 
følte sig generet af spillerne fra 
Århus Firma Sport. Spillerne er nu 
af DFIFs idrætsudvalg blevet fri
kendt. IU har ikke kunnet finde 
belæg for idømmelse af karantæne 
på grundlag af indhentede oplys
ninger fra stævneledelsen, der 
ikke har bemærket nogen tilfælde 
af usportslig optræden.

Resultater LøbeTouren april - august 1996
April Maj Juni Juli August Sept. Ialt ture Ialt km

Sammenslutning Ture Km Ture Km Ture Km Ture Km Ture Km Ture Km
København 935 9604 620 6441 650 6783 630 6726 370 4018,5 3205 33572,5
Grindsted 407 2906 403 2737 314 2384 401 2976 418 3336 1943 14339
Middelfart 146 1030 193 1382 102 946 95 718 105 882 641 4958
Vordingborg 73 489 102 662 69 423 81 530 69 420 394 2524
Holstebro 110 460 145 805,7 191 1123,4 125 596,4 571 2985,5
Ry 107 766 123 853 59 472 73 591 362 2682
Frederikshavn 90 551 64 754,4 63 562,5 43 492 56 486 316 2845,9
Odense 70 532 67 509 38 289 44 335 219 1665
Fredericia 138 1245,7 141 1427,6 116 1151,7 90 950,5 127 1282,7 612 6058,2
Sæby 36 164 27 112 30 140 17 110 110 526
Bramming 60 240 60 240
Viborg 20 114 17 130 12 100 - - 49 344
Slagelse 162 1184 151 923 140 843 83 478 116 692 1228 4120

Ialt 2294 2113 1784 1423 2096 0 8482 72740,1
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Hæderstegn i Tønder

Herning-hæder
Arne Schmidt og Hasse Ras

mussen, Herning Firma Idræt, har 
modtaget DFIFs 10 års hæders
tegn. Arne Schmidt blev i 1993 
valgt som næstformand i HFI, og 
inden da var han formand for 
Idrætsudvalget. Arne kom med i 
HFIs skydeudvalg i 1986, og han 
har siden også taget sig af svøm
ningen i HFI, ligesom han i flere år 
var med i HFIs PR-udvalg. Hasse 
Rasmussen startede i HFI som 
KKP'er, o g i 1988 blev han valgt til 
bestyrelsen. Hasse blev i 1991 
valgt til formand for fodboldudval
get, og senest i 1996 har han også 
fået til opgave at køre håndbolden 
i HFI. Hæderen blev overrakt af 
formanden for Ringkøbing Amts
kreds, Poul Mølgaard.

Dansk Taxi Sport
På et netop afholdt landsmøde 

i Odense har Dansk Taxi Sport 
valgt ny formand. Tidligere kasse
rer i Dansk Taxi Sport, Tommy

På repræsentantskabsmødet 
den 19. september modtog tre 
frivillige ledere i Tønder og 
Omegns Firmasport (TOFS) for
bundets 10 års hæderstegn.

Medlem af skydeudvalget 
Kjeld Richelsen, har gennem 
de seneste 10 år været en fast 
støtte for udvalgsformanden, 
både når der skal afvikles stæv
ner, ved møder i amtskredsen 
eller blot når der kræves en 
ekstra indsats. Kjeld er også for
mand for Hartmann skytteklub.

Kasserer Kjeld Jepsen blev 
valgt til kassererposten i 1986, 
og han har siden formået at 
vende et underskud til et over-

Verting, Helsingør har afløst den 
mangeårige formand Viggo Hede
lund, Esbjerg i formandsstolen. 
Næstformandsposten blev besat 
af Flemming Pedersen, Lange
skov og ny kasserer blev Eino Kri
stensen, Næstved. Ny sekretær 
blev Nellie Proustgaard, Næst
ved og Henny Tofte, Ålborg blev 
valgt som menigt medlem.

skud i TOFS. Kjeld er også for
mand for fitness-afdelingen i 
TOFS, og når det gælder opstart af 
nye aktiviteter, som f.eks. bowling 
og gade-dige-løb er Kjeld altid klar 
med en ekstra indsats.

Formand for kegleudvalget Peter 
Christensen har været den dri
vende kraft i udvalget, først som 
menigt medlem, og siden 1994 
som formand. Peter er også for
mand for kegleklubben Hartmann, 
og er TOFS aktivitetskontaktper
son. Han var i en periode også 
sekretær og kontaktperson til 
TOFS-nyt. Hæderen blev overrakt 
af næstformand i DFIF, Jørn Godt, 
Kolding.

Ny direktør i tipstjenesten
Dansk Tipstjeneste A/S har 

ansat Per Schiitze som ny admini
strerende direktør. Per Schutze 
kommer fra en stilling som vicedi
rektør i BG Bank. Stillingen som 
direktør for tipstjenesten har 
været ledig siden 1. januar 1996, 
hvor den tidligere direktør Frantz 
Howitz tiltrådte som direktør for 
Told og Skat.
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Dansk
Firmaidrætsforbund

Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg

Telefon 6531 6560 
Telefax 6530 1426

Ekspedition: Man.-torsdag 
kl. 8.00-15.30.
Fredag kl. 8.00-15.00

Generalsekretær
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33 
Mobiltlf. 40 13 87 33

Styrelsen:
Formand Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing

Tlf. 97 32 55 20 
Fax. 97 32 54 58 
Mobiltlf. 40 98 65 60

Næstformand Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Tonny B. Andersen 
Myr dals vej 32 
8900 Randers 
Tlf. 86 40 52 42

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35 
Mobiltlf. 40 45 78 59

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

Redaktør
John Thrane 
Capellavænget 12 
5210 Odense NV 
Tlf. 66 16 08 88 
Mobiltlf. 20 45 55 02

Uddannelseskonsulent
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53 
Mobiltlf. 40 45 78 62

Aktivitetskonsulenter:
Bo Isaksen 
Vestergade 3 
5881 Skårup 
Tlf. 62 23 14 33 
Mobiltlf. 40 45 78 61

Steffen Røjskjær 
Mosegårdsvej 21 
5000 Odense C 
Tlf. 65 90 75 38 
Mobiltlf. 40 45 78 60

Forbundskonsulenter:
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10, Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax. 53 76 03 35 
Mobiltlf. 40 45 78 65

Sannie Kalkerup 
Skovhaven 6, Eskilstrup 
4560 Vig

Tlf. 53 42 83 84 
Fax. 53 42 84 41 
Mobiltlf. 40 45 78 63

Jan Steffensen 
Ærtekilen 6 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Mobiltlf. 40 33 99 20

Torben Laursen 
GI. Kongevej 48 
6200 Aabenraa 
Tlf. 74 63 25 15 
Fax. 74 63 25 14 
Mobiltlf. 40 45 78 64

Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Mobiltlf. 40 33 98 32

Henning H. Jensen 
Humleballe 10, Søvind 
8700 Horsens 
Tlf. 75 65 91 09 
Fax. 75 65 93 96 
Mobiltlf. 40 33 99 21
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Bankpigerne slog til
Unibanks svar på de 

danske jemladys tog til 
Berlin, kom, så og sejrede.

A f Charlotte Mikkelsen 
Unibank, Horsens.

ndelig oprandt dagen! Uni-

Bbank Horsens uovervindelige 
håndbolddamer skulle afsted 
til Berlin for at deltage i et stort 

håndboldstævne arrangeret af Berli
ner Betriebsports Verband. Forvent
ningerne var store, stemningen høj 
fra starten, og den holdt sig hele 
den 9 1/2 timers lange bustur til 
Berlin.

Da vi endelig nåede frem til 
sovestedet, blev vi modtaget af en 
meget træt vagt, som guidede os 
frem til vores egne private sovesale 
= klasseværelser. Herrer for sig og 
damer for sig. Ordnung muss sein.

Nervøs start
Få timers søvn senere skulle vi 

alle møde i hallen til morgenmad kl.
8.00. Efter lidt fast føde gik turen til 
spillestedet, hvor lodtrækning og 
dommerpåsætning fandt sted.

Vi startede lidt nervøst, men 
med en sejr på 7-6 over Deutsches 
Bank, Berlin, godt opildnet af vores 
medrejsende, medlevende og lar
mende tilskuere, fik vi nerverne 
under kontrol. Den 2. kamp blev 
vundet i meget overbevisende stil: 
12-3 over KAL, Berlin, og nu holdt vi 
stilen. I den 3. og sidste kamp udfol
dede damerne alle talenterne med 
en sejr på 13-3 over Landesbank,

Kiel. Og så var pokalen i hus. Men 
det var jo også det vi var kommet 
efter - eller hva’ !

“Trøsterne” snydt
Efter den første kamp blev de 

ellers så trofaste tilskuere tørstige, 
og de fortrak til Berlins seværdighe
der. Men håndboldspillerne tog 
hævn! Spillerne fortalte de tørstige 
“sightseere” at de var blevet nr. 3.

Ved aftenens store festmiddag 
skulle præmierne overrækkes. Alle 
“trøsterne" sad og ventede på, at 
nu skulle håndboldpigerne op og 
have deres trøstpræmie for 3. plad
sen. Men hvad skete der. Nr. 3 og 
nr. 2 blev kaldt op, men ikke pigerne 
fra Unibank. Hvad pokker var der 
sket med den tyske grundighed! 
Hvorfor blev Unibanks piger ikke 
råbt op?

Nu var hævnes time sød. Konfe- 
rencien var nået til 1. præmien, og

nu kom navnet: Unibank, Danmark. 
“Trøsterne” røg op af bænkene og 
hyldede pigerne i bedste roliganstil. 
“We are the champions” og andre 
slagsange hørtes højlydt gennem 
festsalen. Pigerne fik overrakt en 
stor pokal, som i bedste landsholds
stil straks blev indviet med cham
pagne. Pokalen var i starten ca. en 
god armslængde og skinnende, men 
efter festen, sigthseeing m.m., kun
ne den næsten hænges op i en skif
teramme! Resten af aftenen festede 
alle 21 deltagere med højt humør, 
stor cigarføring og stor danseglæde. 
“Deutschland, Deutschland alles ist 
vorbei!

Søndag vendte vi meget trætte 
næsen hjemad - dog skulle de tapre 
håndboldpiger lige ind forbi Bran- 
denburger Tor, og så gik det med 
retning mod Danmark. En pragtfuld 
weekend, højt humør, pokal, ople
velser, socialt samvær og absolut en 
tur vi gør om igen næste år.


